
Kranjsko. 
Občni zbor društva učiteljev in šolskih prijateljev 

okraja ljubljanske okolice se je vršil ob precej pičli ude
ležbi društvenih članov dne 4. junija t. 1. v hotelu »Štrukelj" 
v Ljubljani. Udeležilo se ga je 14 učiteljev in 2 učiteljici. 

Predsednik Jos. Gregorin otvori občni zbor, pozdravi 
došle zborovalce in konštatuje sklepčnost. Spominja se v 
gorkih besedah umrlega tovariša Karla Jašovca, učitelja v 
Iški vasi, in dež. vlade svetnika ter predsednika c. kr. okraj, 
šol. sveta ljublj. okolice, Ferdinanda markija Gozzanija, 
Poziva zborovalce, naj se v znak sožalja vzdignejo s sedežev. 
kar se zgodi in zabeleži v zapisniku. 

Poročevalec za današnji občni zbor, tovariš Anton 
Ar k o, nam je podal prav živo sliko o gluhonemih in pouku 
istih na gluhonemnici. Prav zanimivo, jedrnato in umljivo nam 
je razložil metodo, po kateri si gluhonemi pridobe posamezne 
glasove, iz katerih sestavljajo potem zloge in besede. Pre
pričali smo se, da ima učitelj gluhonemih mnogokrat na 
pornejše delo kakor mi. Burna pohvala je zadonela poroče
valcu, ko je končal svoje poročilo, in občni zbor se je 
soglasno pridružil želji tovariša J. Petriča, naj bi poročevalec 
dal spretno sestavljeno pročilo natisniti v »Popotniku." 

Tajnik Fran L avti ž ar poroča, da se je lanski občni 
zbor vršil dne 5. junija 1902 v »Mestnem domu" v Ljubljani 
Ta občni zbor je bil nanavadno dobro obiskan. Privlačno 
silo je imel namreč referat tovariša A. Lenarčiča: Obravna
vanje berilnega sestavka »Tabori v turških časih" po for
malnih stopnjah. — 

Pri tem občnem zboru so se volili delegatje za občni 
zbor »Zaveze" namreč tovariši Jos. Gregorin, Fran Lavtižar. 
Ivan Petrič in Fran Ks. Trošt, in pa odbor za naše društvo, 
ki se je konstituiral sledeče: Jos. Gregorin, predsednik: 
Anton Javoršek, podpredsednik; Fran Lavtižar, tajnik; Fran 

Društveni vestnik. 



Ks. Trošt, blagajnik; Ivan Petrič, pevovodja; Ana Pour in 
Fran Papler odbornika. — Odbor je imel tekom upravne 
dobe le eno sejo, pri kateri je namreč določil kraj, čas in 
vzpored letošnjega občnega zbora. — Za prevzetje referata 
za občni zbor se naprosi tovariš Anton Arko. — Odobril se 
je tudi koncept kronike našega učiteljskega društva, ki jo je 
sedanji tajnik sestavil po ustnih poročilih tovarišev Javorška 
in Gregorina od ustanovitve društva 1. 1898. pa do danes. 
Kroniko je tajnik tudi na čisto prepisal ter je občnemu zboru 
danes tukaj na pregled. 

Razen občnega zbora ni bilo lansko leto ni enega zbo
rovanja. Temu je vzrok pomanjkanje časa, ker smo mnogo 
prostih dni izgubili, še več pa naša lastna mlačnost; saj 
vidimo, da se je še občnega zbora udeležilo komaj toliko 
članov, da smo jedva sklepčni. — Vzdramimo se torej in 
zbirajmo se večkrat! Časi so resni za naš stan in ljudsko šolo! 

V pretečenem letu so društvu pristopili sledeči učitelji 
in učiteljice: Ivo Trošt, Marija Mehle, Ana Lampret, Karel 
Hlebec, Ema Pleško , Tomaž Petrove, Marija Bezlaj, Ana 
Moos, Robert Ziegler, Helena Škrjanc. Zato šteje društvo 
danes 60 pravih in 2 podporna člana. Le par učiteljskih oseb 
je še v okraju, ki niso člani našega društva. Upajmo, da se 
nam v kratkem tudi ti pridružijo, da bomo potem res vsi za 
enega in eden za vse. 

Tajniško poročilo se spominja tudi — kakor že preje g. 
predsednik — umrlega uda našega društva tovariša Karla 
Jašovca, učitelja v Iški vasi, ki je v najlepši dobi v 24. letu 
zatisnil za vedno svoje oči dne 23. maja t. 1., ter vladnega 
svetnika in predsednika c. kr. okraj šol. sveta Ferdinanda 
markija Gozzanija, nenadoma umrlega dne 25. aprila t. 1., ki 
je bil tudi podporni član našega društva in sploh prijatelj 
ljudske šole in učiteljstva. Onrajno učiteljsko društvo je obema 
na krsto položilo venec, učiteljstvo pa se je v častnem številu 
udeležilo pogreba. Blag jima spomin! — 

Naše vrste; so letos tudi zapustili gg. učitelji in uči
teljice: Fran Klinar, učitelj v Hrušici, in Štefan Birk, učitelj 
pri Št. Jakobu ob Savi, k<>r sta šla v pokoj; Anâ  Lampret, 
učiteljica na Igu, Gabrijela Lukanc, učiteljica v Šiški, Ana 
Pour, učiteljica na Vrhniki, ker so prestopile prag zakon
skega stanu. Prvoimenovana tovariša naj bi trdo zasluženo 
pokojnino uživala zdrava in vesela prav mnogo let, zadnje 
imenovane koleginje pa naj bi se tudi v novem stanu spo
minjala težav učiteljskega stanu ter delovale tudi tam v korist, 
ugled in čast učiteljstva ter ljudskega šolstva! — 

Z iskreno željo, da bi naše društvo bolj in bolj procvitalo, 
da bi se njega člani v obilem številu večkrat shajali ter si 
medsebojno lajšali težave, delili veselje ter se navduševali za 
neutrudno delovanje v korist šoli in prosveti milega naroda 
ter ugledu skoro vsestransko zaničevanega učiteljskega stanu, 
sklepa tajnik svoje poročilo. 

Blagajnik Fran Ks. T r o š t poroča, da je imelo društvo 
v pretečenem letu 114 K 57 h dohokov in 103 K 94 h 
stroškov, torej preostanka 10 K 63 63 h. — Ker pa imamo 
tudi v hranilnici 150 K 47, imamo imetja 161 K 10 h, kar 
je za društvo pač dober »trošt." 

Tovariša P e t r o v e in P i r e sta račune pregledala ter 
jih našla v najlepšem redu. — Pri volitvi je bil na predlog 
tovariša J. Žirovnika per aclamationem izvoljen dosedanji 
odbor, le mesto iz učiteljskega stanu izstopivše učiteljice Ane 
Pour se je izvolila soglasno učiteljica Jerica Zemljan. 

Pri posameznostih opozarja tovariš Fr. L a v t i ž a r na 
»Šolsko Matico." Ista vidno napreduje in bo gotovo povzdig
nila ugled šole in učiteljstva. Svojim članom podaja za majhen 
donesek dobrih pedagoških knjig. Zato je pa naša dolžnost, 
da ji — kolikor mogoče — pristopamo kot člani ter nabiramo 
istih tudi izven učiteljstva. Zlasti pa delujmo na to, da bodo 
člani naše šole, ker na ta način dobe krajne učiteljske knji
žnice lepo zbirko pedagoških knjig, katere bo učitelj, ki ni 
bil od začetka član »Matice", čez več*let s pridom prebiral in upo
rabljal. Nasvet prav toplo priporoča tudi poverjenik »Matice" 
za naš okraj, tovariš J. Ž i r o v n i k . 

Tovariš Fr. L a v t i ž a r predlaga, naj se še tekom leto
šnjega šolskega leta priredi kako zborovanje ali hospitacija. 

Po živahnem razgovoru se sklene, da bo v četrtek dne 
2. julija t. 1. hospitacija v Št. Vidu nad Ljubljano. 

Občni zbor soglasno pritrdi mnenju tovariša Fran Ks. 
Troš ta , da naj se v »Učiteljskem Tovarišu" popravi poročilo 
'glede župnika dr. Mauringa o priliki pogreba rajnega tova
riša Jašovca. »Učiteljski Tovariš" je bil namreč ob tej priliki 
zlobno mistificiran. Ker ne smemo posnemati onih, ki marsi
kateremu izmed nas, časih pa tudi vsemu našemu stanu delajo 
vedoma krivico, naj se stvar pojasni in krivica poravna. *) 

Ker je bil dnevni red končan, sklene predsednik občni 
zbor s trikratnim »Slava" presvetlemu cesarju. 

Štajersko. 
„Zveza slovenskih štajerskih učiteljev in učiteljic" 

v Celju naznanja: Mimo društev, ki so do oklica, ki je bil 
objavljen v 6. številki »Učit. Tovariša" z dne 20. svečna 
1903, prijavili svoj pristop k »Zvezi", so še pristopili: učit. 
društvo za ptujski okraj, ljutomersko učit. društvo ter eden 
kot posameznik. 

Denarne prispevke so vplačali doslej: šmarskorogaško 
učit. društvo 660 K in 10 K kot p r i s p e v e k k u s t a 
novnim t r o š k o m ; celjskolaško učit. društvo 1260 K; 
posameznik 40 h. 

Imenike svojih Članov sta prijavili celjskolasko in šmar
skorogaško učit. društvo. Dve društvi sta prijavili le imenik 
odbornikov. 

Vsa pristopivša društva se še enkrat nujno in vljudne 
opozore, da se v smislu pravil, katera so se vsakemu učit. 
društvu doposlala, odzovejo svojim dolžnostim, t. j . da dopo
šljejo denarne prispevke in imenik svojih članov. To naj se 
zgodi najkasneje do 15. avgusta t. L, ker le potem zamo 
remo šele definitivno ukrepati o eventualnem I. občnem zboru. 

Po pravilih (točka 8., lit. c) ima vsako društvo javiti 
tudi svoje zastopnike za upravni odbor. 

Do danes je glasom prijav pristopita k »Zvezi" 12 slo
venskih učiteljskih društev na Spodnjem Štajerskem in eden 
posameznik. Odvisno je torej od teh faktičnih članov, kdaj 
zamore »Zveza" aktivno pričeti svoje delovanje. Dan bo — 
vzdramite se! Na delo! 
Za vodstvo »Zveze slov. š t a j e r s k i h u č i t e l j e v in 

uč i t e l j i c" v Čelj u, 
dne 22. junija 1903. 

A r m i n G r a d i š n i k t . č. predsednik F r. K r a j n c t. č. tajnik 
Mih. Levs t ik , t. č. blagajnik. 

Učiteljsko društvo za ptujski okraj je zborovalo dne 
4. rožnika t. 1. v okoliški šoli ptujski. Udeležba je bila — 

! žalibog moram priznati — precej slaba. Temu je bilo krivo 
nekoliko slabo vreme, več pa mlačnost nekaterih društveuikov. 

Po običajnem pozdravu g. predsednika je 'bil odobren 
zapisnik zadnjega zborovanja. Nadalje se je razpravljalo o 
peticiji za popravo osnutka novega disciplinarnega reda za 
Štajersko, katero je doposlato »učiteljsko društvo" za severo
vshodni Štajer. G. predsednik se pooblasti, da peticijo pre 
gleda, podpiše te jo pošlje na pristojno mesto. Potem sta se 
izvolila kot delegata za letošnje zborovanje »Lebrerbunda" 
gg. Kopic Jakob in Klenovšek Ivan. Nato pa je gospod 

j Klenovšek jako zanimivo in strokovnjaško razpravljal o ge
! ometričnem oblikoslovju v ljudski šoli. katero vnrašanie ie 

*) Dotlčni popravek smo lojalno priobčili v predzadnji številki 
svojega lista, dasi nima zakonite oblike in dasi nista poklicana ona dva 
podpisana naša tovariša zagovarjati ižanskega župnika. Brez vse skrbi bi 
torej lahko vrgli tisto pojasnilo v koš. Da pa bo končno ta zadeva, ki 
nas seveda silno razburja, dognana, smo primorani stvar pojasniti. Č i s t o 
n a t a n č n o vemo, d a j e bil i ž ansk i župnik p r a v o č a s n o o bve 
ščen o pogrebu, da j e i ž a n s k i o r g a n i s t , ki j e m r t v a š k i 
ogleda , bil že pre j šn j i dan v h i š i poko jn ikov i , dobi l t a k s o 
1 K in n a p r a v i l m r t v a š k i l i s t . Da bi torej ne vedeli v farovžu, 
da je umrl Jašovc, da ga bo treba prepeljati v Ljubljano in naposled tudi 
pokopati, je popolnoma izključeno. Ce bi pa hoteli vso stvar še tako na
tanko raziskati, bi vendarle ne mogli dognati, kako prideta kar dva učitelja 
do tega, da zagovarjata župnika z Iga in da je bila njemu v prilog, a 
nam v lekcijo izgovorjena resna beseda celo na občnem zborovanju ime
novanega učiteljskega društva! Razumemo: kakor doslej, tako bo tudi 
odslej klerikalno časopisje skrbno čuvalo našo čast in naše poštenje, a 
kadar nas prime kak liberalen list za lase, takrat se oglase v našo obrambo 
— župniki — klerikalci, v prvi vrsti seveda dr. Mauring! In zakaj ne bi 
vračali enako z enakim? Saj smo kristjani in — učitelji! Uredn. 



na dnevnem redu letošnje okrajne učiteljske konferencije. 
Navzoči so mu bili jako hvaležni za jedrnato in poučno pre
davanje. 

Jako presenetilo pa je nas vse pri zadnjem zborovanju, 
ko smo slišali, da je neki starejši tovariš izrazil svojo nevoljo 
nad tem, da prepogosto zborujemo. Človek skoraj ne bi 
verjel. Mogoče bi rad omenjeni tovariš, da bi vsako leto 
enkrat zborovali, pa še to bi bilo menda za nekatere druge 
mlačneže preveč, ker se nikoli ne prikažejo. Taki pač znajo 
malo ceniti združene moči. Komu drugemu se imamo zahva
liti, da so se nam vsaj nekoliko izboljšale plače, kakor ravno 
društvom? Ravno tako je tudi z novim disciplinarnim zako
nom, ki bo menda kmalu predložen v potrjenje. Naj le tarna 
vsak posameznik kolikor hoče, njegov glas ne pride daleč. 
Zatorej: V združenju je moč — bodi naše geslo. 

Istra. 
Iz Istre. V številki 16. z dne 1. junija t. 1. »Učitelj

skega Tovariša" v dopisu o zborovanju »Slovenskega učitelj
skega društva za koperski okraj" na Kozini dne 14. maja t. 1. 
se je po neljubi pomoti izpustilo sledeče: Gosp. Krist. Bo
g a t e č , nadučitelj v Podgradu, je pojasnoval svoje stališče, 
ki ga je zavzel kot delegat našega društva pri predzadnjem 
zkorovanju dične »Zaveze" v Trstu. Razvil je popolno temo 
ter zaključil, kako tendencijozno so njegova izvajanja poro
čali in zavijali razni listi! Predsednik gospod An ž lov ar 
je dal na glasovanje, da se gosp. Bogatecu na njegovem de
lovanju izreče priznanje. Predlog .je bil z vzklikom sprejet. 


